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ФИЛОСОФСКО-МЕТОДОЛОГИЧЕСКИЙ АНАЛИЗ  
ИННОВАЦИОННОЙ ПОЛИТИКИ США 

 
А. М. Савельев 
Институт философии Российской академии наук, Москва (Россия) 

Введение. Целью статьи является проведение философско-методологического анализа инно-
вационной политики США на современном этапе с целью выявления в ней взаимоотношений, со-
ответствующих классической, неклассической и постнеклассической парадигмам научной рацио-
нальности. 

Методы. Философский анализ моделей инновационного развития и базовых трендов разви-
тия научной рациональности.  

Основные идеи исследования, полученные результаты и их обсуждение. На примере инно-
вационной политики США рассмотрены философско-методологические основания межсубъектного 
взаимодействия в контексте развития научной рациональности (классической, неклассической, 
постнеклассической). Выделены базовые элементы инновационной политики США, на основе 
функций которых проведена типологизация по характеру возникающих в них взаимодействий и 
доминирующих видов активности.  

Заключение. По результатам исследования сделан вывод, что на современном постнекласси-
ческом этапе развития науки возрастает необходимость создания рефлексивных коммуникативных 
площадок для межсубъектного взаимодействия в рамках инновационной политики. 

Ключевые слова: США, инновации, инновационные системы, инновационная политика, пост-
неклассическая научная рациональность.  
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PHILOSOPHICAL AND METHODOLOGICAL ANALYSIS  

OF INNOVATION POLICY IN THE UNITED STATES OF AMERICA 
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Introduction. The purpose of the article is to give the philosophical and methodological analysis of 
the innovation policy of the United States at the present stage in order to identify the relationships in the 
policy corresponding to the classical, non-classical and postnonclassical paradigms of scientific 
rationality.  

Methods. Based on the philosophical analysis of the innovative development models and basic 
trends in the scientific rationality development, the conclusion is made that in modern conditions there 
is a necessity in creation of new forms of communication of subjects of innovative policy on principles of 
postnonclassical rationality.  

Results. The author used the example of the U.S. innovation policy to view the philosophical and 
methodological foundations of inter-subject interaction in the context of the development of scientific 
rationality (classical, non-classical, postnonclassical). The basic elements of the US innovation policy are 
given. Using the functions of those elements, the author ma de typologization taking into account the 
nature of the interactions arising in them and the dominant activities.  

Conclusion. According to the researchoutcomes, it the conclusion has been made that at the 
present postnonclassical stage of science development there is a growing need in setting up reflexive 
communication platforms for inter-subject interaction within the framework of the innovation policy. 

Keywords: USA, innovation, innovation policy, innovation systems, scientific rationality.  
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